

EARLY YEARS FOUNDATION STAGE POLICY 2026-2027

"A big journey starts with a little step"

1. Introduction:

At Edison International Academy, we believe that every child deserves the best possible start in life and support to fulfil their potential. A child's experience in the early years has a major impact on their future life chances. A secure, safe and happy childhood is important in its own right, and it provides the foundation for children to make the most of their abilities and talents as they grow up. This policy outlines the purpose and nature of Early Years Education at Edison International Academy.

2. Rationale:

Children develop rapidly during the Early Years Foundation Stage – socially, emotionally, physically and intellectually – and each child is entitled to the provision that supports and extends knowledge, skills, understanding and confidence.

1. The Early Years Foundation Stage is a valid stage of learning in itself, not simply a preparation for the next stage of education.
2. Personal, social and emotional well-being is the basis for successful learning and development.
3. The whole child is important; social, emotional, physical and intellectual developments are interrelated.
4. Young children do not learn in subjects. Learning is holistic.
5. Children develop individually and at their own rates and need to be given time to move through the developmental stages at their own pace.
6. Observation and monitoring of children's progress are vital. It informs the planning of the next steps forward for each child and is essential for the early identification of those with special needs.

7. Children learn best when they are in control and therefore need to be given the opportunity to be responsible for their own learning.
8. Children need a stimulating and challenging environment, both indoors and outdoors, in which to develop. In particular, it should promote personal and social skills and support the acquisition and development of language.
9. Children find abstract learning difficult. They need experience of doing things, handling objects and exploring the physical and social world before they are ready to understand abstract concepts.
10. Children learn best when they are actively involved where situations make 'human sense' to them.
Therefore, children should have the opportunity to learn through first-hand experience. Planning should be based on individual children's interests and their needs
11. Adults should display positive attitudes to all of the children and to each other to promote high self-esteem and make children feel valued.
12. Parents are recognised as a child's first educator, even before they start in a setting.

3. A Principled approach

EYFS principles, which guide the work of all practitioners, are grouped into four distinctive but complementary themes:

- a. **The Unique Child:** Every child is a competent learner from birth who can be resilient, capable and self-assured.
- b. **Positive Relationships:** Children learn to be strong and independent from a base of loving and secure relationships with parents/carers.
- c. **Enabling Environments:** The environment plays a key role in supporting a child's development.
- d. **Learning and Development:** Children learn and develop in different ways and at different rates. All areas of learning are equally important and interconnected.

Our aims reflect these principles

4. Our Aims

1. To develop the child personally, socially and emotionally by:

2. Planning for the needs and interests of each individual child (see curriculum and assessment policy)
3. Offering a safe and secure environment
4. Making each child feel valued
5. Helping the child form stable relationships
6. Encouraging a sense of responsibility and consideration for others
7. Developing a positive self- image increasing confidence, independence and control.
8. Developing an awareness that there are similarities and differences among all groups of people but that all groups are equally important
9. Providing resources and materials that reflect the many different types of backgrounds, challenging multicultural and gender issues
10. Developing a curriculum that includes discussion and activities on different religions, cultures and languages
11. Ensuring that their well-being and Involvement is monitored

5. Characteristics of Effective Learning

The three characteristics of effective learning (as identified by the Tickell review of the EYFS curriculum 2011), and which are essential for children's holistic development are:

Playing and exploring – engagement

1. Finding out and exploring
2. Playing with what they know
3. Being willing to 'have a go'

Active learning – motivation

4. Being involved and concentrating
5. Keep trying
6. Enjoying achieving what they set out to do

Creating and thinking critically – thinking

7. Having their own ideas
8. Making links
9. Choosing ways to do things

We organise our Pre-school and Reception classes to ensure that we offer all children opportunities to explore these characteristics and in addition, we will:

a. develop the child intellectually by:

1. providing a stimulating environment in which each child can learn through hands-on promoting the use of language
2. stimulating the child's curiosity
3. giving opportunities for children to make their own decisions
4. encouraging active learning 5. encouraging self-evaluation

b. develop the child physically, improving skills of co-ordination, control, manipulation and movement by:

1. providing opportunities for children to use their bodies effectively by providing space for learning experiences both indoor and outdoor.
2. develop fine motor skills through activities such as modelling, painting and construction.
3. to develop an awareness of their physical ability.

c. develop the child aesthetically and creatively by:

1. providing a stimulating environment in which creativity, imagination, originality and expressiveness are valued.
2. providing opportunities to experiment with a variety of materials.
3. providing opportunities for children to use and explore their senses
4. encouraging children to be creative and express themselves through a variety of media, music, dance, role-play art activities.

d. establish a smooth transition from home to school and develop a positive parent partnership model by:

1. by adopting an admissions procedure that eases the transition from home to school, e.g. play visits to the setting

6. Learning and Development

A broad, balanced and differentiated curriculum is rooted in our child centred philosophy, in which the focus is the development of the individual as a whole person.

Active learning is at the heart of the developmental process, children learn best from hands-on experience. Classroom programmes must show a well-planned indoor and outdoor scheme of work.

Activities must be appropriate to meet the needs of the individual child. They must be flexible enough to take account of individual diversity as well as be relevant to the individual child.

The **Early Years Foundation Stage curriculum** is organised into **7 areas of learning**:

Three 'Prime' Areas:

1. Personal, Social and Emotional Development
2. Communication and Language
3. Physical Development

Four 'Specific Areas:

4. Literacy Development
5. Mathematics
6. Understanding of the World
7. Expressive Arts and Design

"There are seven areas of learning and development that must shape educational programmes in early year's settings. All areas of learning and development are important and interconnected."

8. *Statutory Framework for the Early Years Foundation Stage 2017*

7. Play

"Each area of learning and development must be implemented through planned, purposeful play and through a mix of adult-led and child-initiated activity. Play is essential for children's development,

building their confidence as they learn to explore, to think about problems, and relate to others."

Statutory Framework for the Early Years Foundation Stage 2017

8. The Role of the Adults

The professional team comprise of the Early Years class teachers, Arabic teachers and the teaching assistants. Others involved in the partnership are the Principal, Deputy Principal, parents, and students.

The role of the professional team is to:

1. plan the curriculum
2. organise the learning environment
3. interact with the children to extend their learning opportunities
4. monitor and assess children's learning
5. record observations and assessments
6. communicate with all involved
7. meetings with the Foundation Stage team are held on a regular basis to establish agreed frameworks and common approaches
8. Adults in the Foundation Stage setting work together as a team. Teaching assistants work in partnership with the teachers and are an invaluable part of the professional team. Voluntary support from parents and other members of the community is welcomed.

9. The Role of the Key Worker

"Each child must be assigned a key person. Their role is to help ensure that every child's care is tailored to meet their individual needs, to help the child become familiar with the setting, offer a settled relationship

for the child and build a relationship with their parents."

1. Statutory Framework for the Early Years Foundation Stage 2017

10. Parent Involvement:

The role that parents play in the early education of their child needs to be valued and recognised. Their involvement is crucial to the development of children's future learning. Parents need to be involved in a positive partnership.

This partnership is developed by:

1. Making parents feel welcome in the school.
2. New (and old) parents of both Preschool and Reception classes will be invited to an Open Day and meeting in the EYFS setting to explain the philosophy of EYFS and outline the procedures and routines.

This will take place as soon as possible in the new academic year.
3. Parents will be involved in homework tasks, in particular, to build reading in the Reception classes.
4. involving parents in discussions on their child's progress during formal and informal meetings

11. Special Educational Needs

Every child's needs are different, but when a child is having difficulty progressing in any aspect of their development in the classroom this is recognised.

We follow the whole school policy for special needs. The teacher, with the involvement of parents, will identify the child's needs and in collaboration with the school psychologist, the learning support teacher, (if the school has one), and the Principal and/or Deputy Principal. The team will work towards meeting the child's provision as most appropriate. (see IEP policy)

12. Inclusion

As part of the larger school community, we adopt the whole school policy for Inclusion, Equal Opportunities and Race Equality. The core values of our school emphasise the need to value and respect everyone in our community.

Our school policy states our intent to promote Equal Opportunities, Inclusion and Race Equality.

Aims:

1. to be an inclusive school making equality of opportunity a reality for all of our children in their everyday lives.
2. to develop the children's awareness of the pluralistic and diverse society in which we live. We will help them to learn positive attitudes and equip them to take their place in this society.
3. to educate our children so that they have a good understanding of what equal opportunities means.
4. to provide children with differing and appropriate levels of support for them to succeed.

5. to eliminate any actions, words or practices that contribute to inequality whether they intend to or not.
6. to develop children's appreciation of the positive and enriching experiences that can be gained from living and working in a multi-faith, multi-race and multi-cultural society.

سياسة المرحلة التأسيسية للطفولة المبكرة 2027 - 2026 "رحلة كبيرة تبدأ بخطوة صغيرة"

1. المقدمة:

في أكاديمية أديسون الدولية، نؤمن بأن كل طفل يستحق أفضل بداية ممكنة في الحياة ودعمًا يمكنه من تحقيق إمكاناته. إن تجربة الطفل في السنوات المبكرة لها تأثير كبير على فرصه المستقبلية في الحياة. فالطفولة الآمنة والمستقرة والسعيدة مهمة بحد ذاتها، كما أنها توفر الأساس الذي يمكن الأطفال من الاستفادة القصوى من قدراتهم ومواهبهم مع نموهم. توضح هذه السياسة هدف وطبيعة التعليم في مرحلة السنوات المبكرة في أكاديمية أديسون الدولية.

2. المبررات:

يتطور الأطفال بسرعة خلال مرحلة الأساس للسنوات المبكرة — اجتماعيًا وعاطفيًا وجسديًا وعقليًا — ويحق لكل طفل الحصول على ما يدعم ويوسع معارفه ومهاراته وفهمه وثقته بنفسه.

1. تُعد مرحلة الأساس للسنوات المبكرة مرحلة تعلّم قائمة بذاتها، وليست مجرد إعداد للمرحلة التالية من التعليم.
2. تُعد الرفاهية الشخصية والاجتماعية والعاطفية أساسًا للتعلّم والتطور الناجح.
3. الطفل ككل مهم؛ فالتطورات الاجتماعية والعاطفية والجسدية والعقلية مترابطة.
4. الأطفال الصغار لا يتعلمون ضمن مواد منفصلة؛ فالتعلّم لديهم كلي/شُمولي.
5. يتطور الأطفال بصورة فردية وبمعدلات مختلفة، ويحتاجون إلى وقت للتحرك عبر المراحل النمائية وفق وتيرتهم الخاصة.

6. إن ملاحظة الأطفال ومتابعة تقدّمهم أمران حيويان؛ إذ يوجّهان تخطيط الخطوات التالية لكل طفل، كما أنهما أساسيان للتعرف المبكر على ذوي الاحتياجات الخاصة.
7. يتعلّم الأطفال أفضل عندما تكون لهم السيطرة، ولذلك ينبغي منحهم الفرصة لتحمل مسؤولية تعلمهم.
8. يحتاج الأطفال إلى بيئة محفّزة وتحديات مناسبة—داخلية وخارجية—لينموا فيها؛ وعلى وجه الخصوص ينبغي أن تعرّز المهارات الشخصية والاجتماعية وأن تدعم اكتساب اللغة وتطوّرها.
9. يجد الأطفال التعلّم المجرد صعبًا؛ فهم يحتاجون إلى خبرة القيام بالأشياء والتعامل مع الأشياء واستكشاف العالمين المادي والاجتماعي قبل أن يكونوا مستعدين لفهم المفاهيم المجردة.
10. يتعلّم الأطفال أفضل عندما يشاركون بنشاط في مواقف «مفهومة إنسانيًا» بالنسبة لهم؛ لذا ينبغي أن تتاح لهم فرصة التعلّم من خلال الخبرة المباشرة. ويجب أن يستند التخطيط إلى اهتمامات كل طفل واحتياجاته الفردية.
11. ينبغي أن يُظهر البالغون مواقف إيجابية تجاه جميع الأطفال وتجاه بعضهم بعضًا لتعزيز تقدير الذات وجعل الأطفال يشعرون بقيمتهم.
12. يُعترف بالوالدين بوصفهما أول مُعلّم للطفل، حتى قبل التحاقه بالمؤسسة.

3. نهج قائم على المبادئ

- تُجمع مبادئ مرحلة الأساس للسنوات المبكرة، التي توجّه عمل جميع الممارسين، ضمن أربعة محاور مميزة ومتكاملة:
- أ. **الطفل الفريد**: كل طفل متعلم كفؤ منذ الولادة، يمكنه أن يكون مثابرًا وقادرًا وواثقًا بنفسه.
 - ب. **العلاقات الإيجابية**: يتعلّم الأطفال أن يكونوا أقوياء ومستقلين انطلاقًا من علاقات محبّة وأمنة مع الوالدين/القائمين على الرعاية.
 - ج. **البيئات المُمكنة**: تؤدي البيئة دورًا أساسيًا في دعم نمو الطفل.
 - د. **التعلم والتطور**: يتعلّم الأطفال ويتطوّرون بطرائق ومعدّلات مختلفة. وجميع مجالات التعلّم مهمة ومتراطة.
- تعكس أهدافنا هذه المبادئ.

4. أهدافنا

- تنمية الطفل شخصيًا واجتماعيًا وعاطفيًا من خلال:
- التخطيط لاحتياجات واهتمامات كل طفل على حدة (انظر سياسة المنهج والتقييم).
- توفير بيئة آمنة ومستقرة.
- جعل كل طفل يشعر بقيمته.

- مساعدة الطفل على تكوين علاقات مستقرة.
- تشجيع الإحساس بالمسؤولية ومراعاة الآخرين.
- تطوير صورة إيجابية عن الذات وزيادة الثقة والاستقلالية والتحكم.
- تنمية الوعي بوجود أوجه تشابه واختلاف بين جميع المجموعات البشرية، مع التأكيد على أن جميعها متساوية في الأهمية.
- توفير موارد ومواد تعكس الأنواع العديدة من الخلفيات، ومعالجة قضايا التعددية الثقافية والنوع الاجتماعي.
- تطوير منهج يتضمن مناقشات وأنشطة حول الأديان والثقافات واللغات المختلفة.
- ضمان متابعة رفاهيتهم ومستوى اندماجهم.

5. خصائص التعلم الفعال

الخصائص الثلاث للتعلم الفعال (كما حدّتها مراجعة *Tickell* لمنهج **EYFS** لعام 2011)، والضرورية للنمو الشامل للأطفال، هي:

اللعب والاستكشاف – الانخراط

1. الاستكشاف والاكتشاف.
2. اللعب بما يعرفونه.
3. الاستعداد «للمحاولة».

التعلم النشط - الدافعة

- الانخراط والتركيز.
- الاستمرار في المحاولة.
- الاستمتاع بتحقيق ما سعوا إليه.

الإبداع والتفكير الناقد – التفكير

امتلاك أفكارهم الخاصة. عمل الروابط/الترابطات. اختيار طرائق إنجاز الأمور.

نُظِّم صفوف ما قبل المدرسة (**Pre-school**) و الصف التمهيدي (**Reception**) لضمان إتاحة الفرص لجميع الأطفال لاستكشاف هذه الخصائص، بالإضافة إلى أننا سنقوم بما يلي:

تنمية الطفل عقلياً من خلال:

1. توفير بيئة محفزة يمكن لكل طفل أن يتعلّم فيها بالتجربة العملية مع تعزيز استخدام اللغة.
2. تحفيز فضول الطفل.
3. إتاحة الفرص للأطفال لاتخاذ قراراتهم بأنفسهم.
4. تشجيع التعلم النشط.

5. تشجيع التقييم الذاتي.

تنمية الطفل جسدياً، وتحسين مهارات التنسيق والتحكم والمناورة والحركة، من خلال:

1. توفير فرص لاستخدام الأطفال لأجسامهم بفاعلية عبر إتاحة مساحات لتجارب التعلم داخلية وخارجية.
2. تنمية المهارات الحركية الدقيقة من خلال أنشطة مثل التشكيل والرسم والبناء.
3. تنمية الوعي بقدراتهم البدنية.

تنمية الطفل جمالياً وإبداعياً من خلال:

1. توفير بيئة مُحفزة تُثَمِّن الإبداع والخيال والأصالة والتعبير.
2. توفير فرص للتجريب بمجموعة متنوعة من المواد.
3. توفير فرص لاستخدام الحواس واستكشافها.
4. تشجيع الأطفال على الإبداع والتعبير عن أنفسهم عبر وسائط متعددة: الموسيقى، الرقص، لعب الأدوار، أنشطة الفن.

إرساء انتقال سلس من المنزل إلى المدرسة وتطوير نموذج شراكة إيجابي مع الوالدين من خلال:

1. اعتماد إجراء قبول يُيسّر الانتقال من المنزل إلى المدرسة، مثل زيارات اللعب إلى البيئة التعليمية.

2. التعلم والتطور

يرتكز منهج واسع ومتوازن ومفصل (مُفَرَّق/مُفَرَّد) على فلسفتنا المرتكزة على الطفل، حيث يكون التركيز على تنمية الفرد بوصفه شخصاً كاملاً .
يقع التعلم النشط في قلب عملية النمو؛ فالأطفال يتعلمون أفضل من خلال الخبرة العملية المباشرة. ويجب أن تُظهر البرامج الصفية مخطط عمل مُحكَمًا للداخل والخارج.
يجب أن تكون الأنشطة مناسبة لتلبية احتياجات كل طفل. وينبغي أن تكون مرنة بدرجة تكفي لمراعاة الفروق الفردية، وأن تكون ذات صلة بكل طفل على حدة.

يُنظَّم منهج مرحلة الأساس للسنوات المبكرة في 7 مجالات للتعلم:

• ثلاثة مجالات «أساسية»:

1. التنمية الشخصية والاجتماعية والعاطفية.
2. الاتصال واللغة.
3. التنمية البدنية.

• أربعة مجالات «خاصة/محددة»:

1. تنمية القراءة والكتابة (اللغة).
2. الرياضيات.
3. فهم العالم.
4. الفنون التعبيرية والتصميم.

«هناك سبعة مجالات للتعلم والتطور يجب أن تُشكل البرامج التعليمية في بيئات السنوات المبكرة. وجميع مجالات التعلم والتطور مهمة ومتراصة».

الإطار النظامي/التشريعي للمرحلة الأساسية للسنوات المبكرة 2017

• اللعب

«يجب تنفيذ كل مجال من مجالات التعلم والتطور من خلال لعبٍ مخططٍ ذي هدف، وعن طريق مزيج من الأنشطة الموجهة من البالغين وتلك المُبادر بها من الطفل. اللعب ضروري لتطور الأطفال، إذ يبنون ثقتهم بأنفسهم أثناء تعلّمهم الاستكشاف، والتفكير في المشكلات، وبناء علاقات مع الآخرين».

الإطار النظامي/التشريعي للمرحلة الأساسية للسنوات المبكرة 2017

دور البالغين

يضم الفريق المهني معلمي صفوف السنوات المبكرة، ومعلمي اللغة العربية، ومساعدتي التدريس. وتشمل الشراكة أيضًا المدير، ونائب المدير، وأولياء الأمور، والطلاب.

ودور الفريق المهني هو:

- تخطيط المنهج.
- تنظيم البيئة التعليمية.
- التفاعل مع الأطفال لتوسيع فرص تعلّمهم.
- متابعة وتقييم تعلّم الأطفال.
- تسجيل الملاحظات والتقييمات.
- التواصل مع جميع الأطراف المعنية.
- عقد اجتماعات منتظمة مع فريق مرحلة الأساس لوضع أطر متفق عليها ومقاربات مشتركة.
- يعمل البالغون في بيئة مرحلة الأساس كفريق واحد. يعمل مساعدو التدريس بالشراكة مع المعلمين ويُعدّون جزءًا لا يُقدّر بثمن من الفريق المهني. كما يُرحّب بالدعم التطوعي من أولياء الأمور وأفراد المجتمع.

دور الموظف/الشخص الرئيس (Key Worker)

«يجب تخصيص شخص رئيس لكل طفل. وتتمثل وظيفته في ضمان تكييف رعاية كل طفل لتلبية احتياجاته الفردية، ومساعدة الطفل على الألفة بالبيئة التعليمية، وتقديم علاقة مستقرة للطفل وبناء علاقة مع والديه».

الإطار النظامي/التشريعي لمرحلة الأساس للسنوات المبكرة 2017

مشاركة الوالدين

يجب تقدير الدور الذي يلعبه الوالدان في التعليم المبكر لطفلهما والاعتراف به؛ فمشاركتهم حاسمة في تطوير تعلّم الأطفال في المستقبل. ويجب أن تتم مشاركة الوالدين ضمن شراكة إيجابية. وتُطوّر هذه الشراكة عبر:

- جعل أولياء الأمور يشعرون بالترحيب في المدرسة.
- دعوة أولياء الأمور (والحاليين) في صفّي ما قبل المدرسة والاستقبال إلى يوم مفتوح واجتماع في بيئة **EYFS** لشرح فلسفة **EYFS** وتوضيح الإجراءات والروتينات. وسيتم ذلك في أقرب وقت ممكن من العام الأكاديمي الجديد.
- إشراك أولياء الأمور في مهام الواجبات المنزلية، لا سيما في بناء القراءة في صفوف المستقبل.
- إشراك أولياء الأمور في مناقشات حول تقدم طفلهم خلال الاجتماعات الرسمية وغير الرسمية.

الاحتياجات التعليمية الخاصة

تختلف احتياجات كل طفل، ولكن عندما يواجه طفل صعوبة في إحراز تقدّم في أي جانب من جوانب نموّه داخل الصف، يتم التعرّف على ذلك.

نلتزم بسياسة المدرسة الكاملة الخاصة بالاحتياجات الخاصة. وسيقوم المعلم—بمشاركة أولياء الأمور—بتحديد احتياجات الطفل، وبالتعاون مع الأخصائي النفسي في المدرسة، ومعلم دعم التعلم (إن وُجد)، والمدير و/أو نائب المدير. وسيعمل الفريق على تلبية ما هو أنسب لاحتياجات الطفل (انظر سياسة خطة التعليم الفردية **IEP**).

الدمج

بصفتنا جزءًا من مجتمع المدرسة الأكبر، نعتمد سياسة المدرسة الشاملة للدمج وتكافؤ الفرص والمساواة العرقية.

تؤكد القيم الأساسية لمدرستنا على ضرورة تقدير واحترام كل فرد في مجتمعنا. وتوضح سياسة المدرسة نيتنا تعزيز تكافؤ الفرص والدمج والمساواة العرقية.

الأهداف:

- أن نكون مدرسة دامجة نجعل فيها تكافؤ الفرص واقعًا لجميع أطفالنا في حياتهم اليومية.
- تنمية وعي الأطفال بطبيعة المجتمع التعددي والمتنوع الذي نعيش فيه. سنساعدهم على تعلّم المواقف الإيجابية وتأهيلهم لأخذ مكانهم في هذا المجتمع.
- تثقيف أطفالنا بحيث يكون لديهم فهم جيد لمعنى تكافؤ الفرص.

- توفير مستويات دعم مختلفة ومناسبة للأطفال لكي ينجحوا.
- القضاء على أي أفعال أو أقوال أو ممارسات تُسهم في عدم المساواة، سواء كانت مقصودة أم لا.
- تنمية تقدير الأطفال للتجارب الإيجابية والمثيرة التي يمكن اكتسابها من العيش والعمل في مجتمع متعدد الأديان والأعراق والثقافات.